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Acta de la reunió de la Taula Sectorial Agrària de l’Aviram i els Ous   

 
 
Identificació de la sessió 
 
Número de referència: AV/01/24 
Data: 26/03/2024 
Lloc:  Plataforma virtual Teams  
Horari: 11.00h – 13.50h 
 
Ordre del dia  
 
1. Aprovació, si s’escau, de l’acta de la reunió  

2. Veterinari d’explotació  

3. Model de SIGE per a les granges avícoles.  

4. Mesures de Bioseguretat: vestidors i altres instal·lacions  

5. Controls dels contractes d’integració  

6. Estat de les millors tècniques disponibles (MTD) en avicultura  

7. Controls de la Llei de la Cadena  

8. Actualització dels costos de producció  

9. Presentació del projecte europeu BroilerNet 

10. Ajudes per al tractament de l’àcar vermell  

11. Torn obert de paraules 

 
Assistents  
 
Representats del sector 

Unió de Pagesos: Jordi Vilamajó, Néstor Serra, Josep Mª Pijuan, Jordi Armengol i Oriol Gonzalez  

JARC (Joves Agricultors i Ramaders de Catalunya): Lluis Oliver, Alberto Alcañiz 

FCAC (Federació de Cooperatives Agràries de Catalunya): Sònia Bolòs  

FAC (Federació Avícola Catalana): Anna Toda  

ASFAC (Associació Catalana de Fabricants de Pinsos): Mª Carme Soler  

ASSOCAT (Associació d'Escorxadors i Comerç d’Aviram i conills de Catalunya): Salvador Aragall 
 
Entitats convidades  

CESAC (Centre de Sanitat Avícola de Catalunya): Ramon Jové  

ADMR (Associació de Dones del Món Rural i Marítim) : Montse Llorens  
 
Representants del DACC 
 
SECRETARIA D’ALIMENTACIÓ  

Direcció General d’Agricultura i Ramaderia  

La directora general d’Agricultura i Ramaderia: Elisenda Guillaumes  
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La subdirectora general de Ramaderia: Mercè Soler  

La cap del Servei d’Ordenació Ramadera: Montse Álamos  

El cap del Servei de Sòls i Gestió Mediambiental de la Producció agrària: Josep Maria Virgili  

El tècnic del Servei de Sòls i Gestió Mediambiental de la Producció agrària: Joan Parera  

La cap del Servei de Prevenció en Sanitat animal: Núria Ribas  

La responsable de Programes Sanitaris i Monogàstrics: Mª José Salvador  

El cap de la Secció de Vigilància, Lluita i Control de les malalties dels animals: Carles Sánchez  

Les tècniques del Servei de Prevenció en Sanitat animal: Alba Solé i Silvia Carné  

La coordinadora Tècnica de les Taules Sectorials Agràries: Ana Llansó 
 
Direcció General d'Empreses Agroalimentàries, Qualitat i Gastronomia 

La subdirectora general de Qualitat i Indústries Agroalimentàries: Cristina Massot  

El cap del Servei d’Indústries i Comercialització Agroalimentàries: Jaume Feixa  
 
SECRETARIA GENERAL  

Gabinet Tècnic  

El tècnic del Servei d’estadístiques i preus agroalimentaris: Lluc Mercadé  
 
DEPARTAMENT DE SALUT  

Servei de Planificació, Auditoria i Avaluació del Risc 

La responsable de coordinació interadministrativa: Raquel Arpa  
 

 
Desenvolupament de la reunió  
 
Introducció 
 
La subdirectora general de Ramaderia, Mercè Soler, inicia la reunió donant la benvinguda a tots els 
presents, informant que en breu s’incorporarà la directora general d’Agricultura i Ramaderia, Elisenda 
Guillaumes, la qual li ha estat impossible incorporar-se en hora per raons inexcusables d’agenda. 
 
M. Soler indica breument el procediment que s’utilitzarà per demanar la paraula i moderar aquesta 
reunió i demana a totes les entitats que formen part de la Taula Sectorial, que comuniquin els canvis 
de seus socials, representants i dades de contacte a la bústia de Taules sectorials agràries 
(taules.sectorials.darp@gencat.cat), per tal d’actualitzar la base de dades i facilitar les convocatòries i 
la transmissió d’informació rellevant. Per consens de tots els assistents, s’enregistra la reunió, la qual 
quedarà a disposició de tots ells, temporalment, per si volen consultar alguna cosa, i per facilitar 
l’elaboració de l’acta.  
 
M. Soler agraeix al Gabinet Tècnic del DACC l’elaboració i el lliurament del Recull estadístic del sector, 
que s’ha fet arribar als assistents amb la resta de documentació de la reunió. Si algú vol fer alguna 
consulta al respecte, ho pot fer a través de la bústia de Taules sectorials, i serà traslladada al Gabinet 
Tècnic. S’annexa, a l’acta, el document: 

punt 0- 
RECULL_Aviram_2024.pdf 

 



Generalitat de Catalunya 
Departament d'Acció Climàtica,  
Alimentació i Agenda Rural  
Secretaria General 
Gabinet Tècnic 

 

 
 
Gran Via de les Corts Catalanes, 612-614 
08007 Barcelona 
Tel.: 93 304 67 00                                                                     Pàgina 3 de 13 
taules.sectorials.darp@gencat.cat 
http://agricultura.gencat.cat/ 
 
 
 
 

 
 

Unió de Pagesos (J. Vilamajor) es queixa de que al recull estadístic segueixen apareixent les dades de 
gallines i pollastres barrejades, quan a la darrera reunió de la Taula sectorial es va demanar la seva 
disgregació. Demana, un cop més, que se separin. Petició I 

 
1. Aprovació, si s’escau, de l’acta de la reunió anterior   
 
Per unanimitat dels assistents, s’aprova l’acta de la reunió anterior duta a terme el passat 14/03/2023, 
amb codi de referència AV/01/23, amb l’esmena aportada per la FAC: 
 
A la pàgina 10, al punt “Estratègia per al canvi del sistema de cria” al 5è paràgraf:  
 

- On diu “El director exposa que la FAC enviarà una anàlisi de costos del que suposarà 
l’adaptació per al sector”, 

- Ha de dir: “El director exposa que la FAC ha enviat els costos que suposaria aquest canvi, 
donant compliment a un compromís de la Taula sectorial de l’any 2022”. Acord 1  

 
S’annexa, a l’acta, l’esborrany aprovat: 

Esb acta TSA Aviram 
març 2023.pdf  

 
2. Veterinari d’explotació  
 
La cap del Servei d’Ordenació Ramadera, Montse Álamos, informa de l’obligatorietat de comunicar el 
veterinari de l’explotació a REGA, com a molt tard, l’1de maig de 2024, d’acord amb el que estableix el 
Reial Decret 364/2023 relatiu a les obligacions de vigilància del titular de l’explotació i al pla sanitari 
integral de les explotacions ramaderes, i pel que es modifiquen varies normes  d’ordenació ramadera. 

 
M. Álamos fa saber que el DACC està treballant en el mòdul del GTR de Gestió de veterinaris (veterinari 
responsable, veterinaris habilitats, etc.), però encara no està llest, raó per la qual, per complir amb el 
RD 364/2023, cal comunicar el veterinari d’explotació mitjançant una petició genèrica, acompanyada 
de la declaració responsable del titular de l’explotació i la declaració responsable signada pel veterinari, 
a través del model que s’ha elaborat i publicat amb aquesta finalitat. Comenta que les integradores 
poden presentar les comunicacions de totes les seves granges, agrupades per àmbit comarcal, per tal 
que les oficines comarcals del DACC les informin al GTR.  
 
M. Álamos informa que és previst que aquest mòdul del GTR estigui disponible, per iniciar les proves, 
durant el segon semestre de 2024. 
 
Unió de Pagesos (Néstor Serra) demana una moratòria de l’entrada en vigor d’aquesta obligació, fins 
que el mòdul del GTR estigui operatiu. Petició 2a.  
 
Mercè Soler assenyala que, si bé hi ha explotacions que ja han comunicat el veterinari i algunes 
integradores també, es va demanar al MAPA una pròrroga i sembla que estan sent bastant sensibles 
respecte al tema; de totes formes, a nivell del DACC, s’està acabant d’estudiar una solució per a 
Catalunya fins que estigui disponible el mòdul del GTR. Assenyala que el que sí és important de cara 
una possible inspecció, és saber qui és el veterinari d’explotació, i no tant si està declarat al GTR o 
encara no ho està. Comenta que, un cop estigui en marxa el mòdul del GTR, la comunicació serà molt 
senzilla i àgil. 
 
La FCAC (Sònia Bolós) fa saber que per mitjà de “Cooperativas de España” s’han fet vàries propostes 
de modificacions del PEPAC, i una d’elles és la moratòria d’entrada en vigor d’aquesta obligació de 
comunicar el veterinari d’explotació, però encara no han obtingut resposta. Pregunta si a nivell 
d’administració autonòmica es disposa d’informació al respecte. M. Álamos respon que només s’ha 
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aprovat l’endarreriment en boví, perquè el SIGE-boví no està operatiu, però en la resta d’espècies no, 
i per tant, és obligatori en porcí i aviram.  
   
N. Serra considera que com el 95% de les explotacions avícoles estan integrades, amb qui s’ha de fer 
èmfasi és amb les integradores per tal que designin als veterinaris d’explotació i els facin signar a temps 
les declaracions responsables. M. Álamos recorda que els titulars també han de signar les declaracions 
responsables, i es compromet a comunicar a les integradores el procediment per fer aquestes 
comunicacions. Compromís 2b 
 
Ramon Jové (CESAC) pregunta si hi ha un rati per al nombre d’explotacions de les quals pot ser declarat 
un veterinari d’explotació. M. Álamos respon negativament, però assenyala que el que no pot ser és 
que un mateix veterinari sigui el responsable de la majoria d’explotacions de Catalunya, perquè se 
suposa que ha de conèixer bé l’explotació i és el que s’ha d’encarregar de les visites zoosanitàries. R. 
Jové diu que els veterinaris treballen en equip i hi ha varis veterinaris per explotació en els que es poden 
delegar les tasques. M. Álamos puntualitza que només pot haver-hi declarat un veterinari per espècie i 
per explotació i la cap del Servei de Prevenció en Salut Animal, Núria Ribas, afegeix que, en un moment 
donat, si el veterinari de l’explotació no pot fer una tasca, la pot delegar puntualment en un altre 
veterinari de l’equip. 

 
R. Jové (CESAC) posa de manifest la necessitat d’actualitzar el GTR pel que fa a les persones 
vinculades a les explotacions, perquè ni han moltes que ja no hi treballen. Mercè Soler diu que cal 
comunicar els canvis per mantenir-lo actualitzat, però avança que amb la posta en funcionament del 
mòdul de veterinaris, aquest tema quedarà solucionat. 
 

3. Model de SIGE per a les granges avícoles 
 
La cap del Servei d’Ordenació Ramadera, Montse Álamos, informa breument sobre el Sistema Integral 
de Gestió de les Explotacions avícoles (SIGE avícola), regulat pel Reial Decret 637/2021, el qual va 
entrar en vigor el 28 de juliol de 2021 per a les noves explotacions i l’1 de juliol de 2022 per a les 
existents. Fa un recordatori sobre els requeriments normatius, la responsabilitat del titular de l’explotació 
en l’elaboració i manteniment del SIGE i l’assessorament del veterinari de l’explotació, que és qui ha 
d’elaborar els apartats relacionats amb la sanitat, el benestar animal, la higiene i la bioseguretat de 
l’explotació.  
 
M. Álamos informa que el RD 364/2023, conegut com el del veterinari de l’explotació, estableix que les 
explotacions ramaderes han de tenir un veterinari d’explotació i l’obligació de disposar d’un Pla Sanitari 
Integral a partir del 18 d’abril de 2024, que inclourà les actuacions sanitàries, d’higiene, bioseguretat i 
ús racional de medicaments veterinaris. 
 
M. Álamos informa breument del contingut mínim del SIGE avícola, moltes dades de les quals ja es 
tenen recollides en els diversos plans i registres que es porten actualment, i que a partir d’ara estaran 
agrupades en un sol lloc (SIGE). 
 
M. Álamos assabenta que es van reunir amb el Consell de Col·legis Veterinaris de Catalunya (CCVC), 
per crear un Grup de treball amb l’objectiu d’elaborar una Guia per fer els Plans exigits pel SIGE, d’acord 
amb la realitat productiva de Catalunya, intentant que resulti el més senzilla possible. Després de vàries 
reunions, informa que ja es disposa d’un model de registre per a cadascun dels Plans que integren el 
SIGE, que resta pendent de l’aprovació final per part de la SG de Ramaderia, el qual es preveu publicar 
al web del DACC durant el mes d’abril d’enguany, i del qual se’n farà la màxima difusió entre el sector 
i les integradores. Posa alguns exemples dels diferents models. 
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Tot i no estar a l’Ordre del dia, M. Álamos aprofita per comunicar sobre les darreres novetats normatives 
en relació a la comercialització dels ous, arran de la publicació del Reglament Delegat (UE) 2023/2465 
de la Comissió, entre les que destaca la modificació de les mencions que es fan per a designar les 
formes de cria (i dels ous): “A terra”, a partir d’ara “Soltes en el galliner” i “En gàbia”, a partir d’ara “En 
gàbia condicionada”. Indica que s’ha fet difusió al sector. S’adjunta a l’acta la presentació exposada: 
 

punt 3-  Presentació 
SIGE AVICULTURA març 2024.pdf 

Jordi Vilamajó (Unió de Pagesos) es mostra en desacord pel canvi de nomenclatura del sistema de cria 
de les gallines ponedores (i dels ous), sobre tot en la categoria de les gallines “soltes en el galliner” i 
demana al DACC que faci les gestions oportunes amb el MAPA per induir al canvi en el Reglament, 
proposant el nom de “Gallines soltes en l’aviari”. M. Soler es compromet a recollir la petició i traslladar-
la al MAPA. Petició 3a. Anna Toda (FAC) comenta que aquest nom és el que van proposar les 
associacions estatals de productors d’ous després de moltes reflexions, perquè, sense acabar 
d’agradar del tot, semblava el menys dolent.  
 
A. Toda (FAC) menciona que el MAPA està treballant en un Reial Decret on hi ha un punt importantíssim 
per al sector sobre el lloc on s’han de marcar els ous, i les propostes que es barallen fins ara suposaran 
un gran trasbals per al sector, ja que suposarà el canvi de logística i de la maquinaria actual, pels que 
es marquin en granja, o que els centres d’embalatge només puguin marcar un tipus d’ous, i així ho han 
traslladat al MAPA en un escrit signat per 11 associacions en el marc de la consulta prèvia al segon 
esborrany del projecte de RD. Considera que s’està treballant des del punt de vista que el sector comet 
un frau generalitzat i el que demana al DACC és que el defensi per tal que pugui seguir treballant com 
fins ara i es persegueixi el frau. Petició 3b. M. Álamos respon que des del DACC s’han fet les mateixes 
observacions en aquest sentit en dita consulta prèvia, argumentant l’existència del Pla de control per 
detectar el frau per incidir allà on hi ha el risc. També s’han fet observacions respecte al procediment a 
seguir en el cas d’exportació de lots d’ous sense identificar, pel fet que, per a cada lot, s’hagi de 
presentar el contracte, quan si aquest té una durada d’un any, no té perquè presentar-se cada vegada 
que surt un lot mentre duri la vigència del mateix. La directora E. Guillaumes, es compromet a treure 
aquest tema en la propera reunió de coordinació amb el MAPA. 
 
Sobre el Pla de Neteja i Desinfecció de vehicles, exigit al SIGE, la Unió de Pagesos (JM Pijoan) diu que 
li sembla bé que hi hagi un registre, però considera la normativa massa estricta, més que en salut 
humana (vestidors amb requisits, zona bruta i zona neta, canvi de roba, dutxa, desinfecció de vehicles, 
etc.) i que no hauria de ser obligatori el haver de desinfectar els vehicles abans d’entrar a les granges, 
perquè els suposa una càrrega de treball administratiu important. J. Vilamajor (Unió de Pagesos) es 
manifesta a favor de la desinfecció de vehicles, però demana més flexibilitat a l’hora de demanar les 
dades a enregistrar. Petició 3c  
 
La subdirectora general de Ramaderia, M. Soler, es mostra en desacord amb aquesta opinió, remarcant 
que  sempre estarà a favor de qualsevol mesura de bioseguretat per evitar la transmissió de malalties, 
i la higiene i la desinfecció juguen un paper important al respecte. A la cap del Servei de Salut en 
Prevenció Animal, N. Ribas, li sobta el posicionament de la Unió de Pagesos sobre aquest aspecte i 
insisteix en que les mesures de bioseguretat són necessàries per minimitzar el risc de difusió de les 
malalties, malalties que impliquen grans perjudicis a nivell econòmic, pel tancament de les exportacions, 
etc. Afirma que es pot discutir com han de quedar reflectides dites mesures en els registres, però no 
les mesures en sí. N. Ribas està disposada a reforçar la formació en bioseguretat o la difusió dels 
estudis que hi ha al respecte o exemples de casos reals, si el sector ho creu necessari. 
 
Unió de Pagesos (J. Vilamajor) reitera la petició realitzada en la reunió anterior, demanant que es 
replantegi la formació obligatòria en benestar animal que han de fer els treballadors de les granges 
avícoles, ateses les dificultats que els hi suposa el desplaçament, el nivell cultural i l’idioma. Demana 
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que no calgui fer un examen i suggereix que els veterinaris oficials del DACC visitin les granges per 
constatar que el personal està degudament qualificat. Petició 3d 
 

4. Mesures de Bioseguretat: vestidors i altres instal·lacions  
 
La responsable de Programes Sanitaris de Monogàstrics, Mª José Salvador, informa sobre els requisits 
que han de complir els vestidors a partir de l’1 de gener de 2024, d’acord amb el que estableix el RD 
637/2021 de 27 de juliol, pel que s’estableixen les normes bàsiques d’ordenació de les granges 
avícoles. Assenyala que els vestidors són una mesura de bioseguretat bàsica i imprescindible, atès que 
constitueixen una barrera externa per evitar l’entrada de patògens vehiculats per persones a l’interior 
de les granges i, per tant, tot el personal que hi treballa o que visita a la granja, ha de passar per aquest 
vestidor per canviar-se de roba i de calçat, i posar-se roba i calçat d’ús exclusiu per a la granja en 
qüestió. A més, cal desinfectar el calçat, abans d’entrar en cada nau o unitat productiva.  
 
Mª José Salvador explica els principals requeriments que han de complir els vestidors i els mètodes de 
desinfecció del calçat, així com del check-list que s’ha elaborat sobre les condicions dels vestidors en 
explotacions avícoles, per tal d’unificar els criteris d’interpretació per part dels diferents Serveis 
Veterinaris oficials del DACC quan realitzin les visites a les explotacions per analitzar la situació actual. 
Es donarà un termini de 6 mesos per a l’adaptació dels vestidors que tinguin alguna mancança, tenint 
en compte que la data límit per estar adoptats serà l’1 de gener de 2025, independentment de la data 
de la visita.  
 
S’annexa, a l’acta, la presentació exposada: 

punt 4- TS AVIRAM- 
VESTIDOR_2024.pdf  

 

Unió de Pagesos (N. Serra) no entén que es posin normes sense comptar amb els ramaders; creu que 
calen més visites a les explotacions per part de l’administració per veure que la majoria de granges ja 
tenen vestidors i no volen invertir en nous mòduls que valen entre 5.000 i 10.000 €. Es pregunta quants 
mòduls ha de tenir una granja, perquè quan venen a carregar animals, pot ser venen 6 o 7 persones. 
MªJ. Salvador, respon que amb aquests visites es vol tenir una visió actual de la situació dels vestidors 
a Catalunya per valorar com es poden adaptar en funció del tipus de granges i donar solució als casos 
més complicats.  
 
Unió de Pagesos (JMª Pijoan) exposa també la problemàtica del tancat perimetral de les granges, atès 
que actualment moltes de les tanques existents no s’adapten a la normativa vigent perquè permeten 
l’entrada d’un gat, ja que salten qualsevol tancat, inclòs una paret i és de l’opinió de que és una despesa 
inútil. 
 
E. Guillaumes comparteix amb la N. Ribas el seu posicionament sobre la importància de les mesures 
de bioseguretat i la neteja i desinfecció dels vehicles, ja que és un dels elements que fa que Catalunya 
sigui capdavantera en producció avícola. Fa la reflexió de que la normativa dels vestidors és estatal, i 
des del Departament s’ha de vetllar pel seu compliment, però es pot treballar conjuntament amb el 
sector i amb el MAPA per tractar de conèixer millor el marge que pugui haver-hi per contemplar certes 
flexibilitzacions. Tot i així, des del DACC, sempre s’intenta fer instruccions o guies en col·laboració amb 
els veterinaris de les Oficines comarcals, per facilitar la feina als ramaders en aquest sentit. Informa 
que els propers dies 9 i 10 d’abril, està convocada una reunió al MAPA per analitzar un seguit de 
propostes que s’han posat a sobre de la taula des de vàries plataformes agràries sobre diversos temes, 
entre ells, la flexibilització de certs requeriments dels ajuts de la PAC i aspectes de benestar animal per 
reconduir la situació, no només a nivell nacional, sinó també a nivell europeu. La directora es 
compromet a informar al sector de les decisions que es prenguin en el decurs d’aquestes reunions. 
Compromís 4a  
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Unió de Pagesos (N. Serra) comunica que, com a representant d’avicultura de Unión de Uniones, 
adreçarà una carta de queixa al MAPA exposant la rigidesa de certs requeriments sobre mesures de 
bioseguretat, tenint en compte que ja són les mateixes empreses per a les quals treballen, les que els 
exigeixen unes bones mesures de bioseguretat; els sembla bé que s’apliqui la normativa a les granges 
noves, però considera que les granges existents s’han de poder adaptar d’una forma raonable. E. 
Guillaumes li demana que li enviïn còpia de la carta prèviament, per si hi ha algun aspecte a analitzar 
abans i conèixer el posicionament del sector per poder-los defensar millor davant el MAPA. Afegeix que 
les cartes o les propostes adreçades al MAPA des d’un sector agrupat, solen ser molt més efectives 
que les peticions enviades des del Departament, i aprofita per felicitar al sector avícola català per ser 
pioner i capdavanter respecte a altres regions i sectors. La subdirectora M. Soler es compromet a 
analitzar la manera d’adaptar les instal·lacions catalanes a la normativa vigent, dins del marge que ens 
dóna el seu compliment. Compromís 4b 

 
5. Controls dels contractes d’integració  
7. Controls de la Llei de la Cadena  
 
La subdirectora general de Qualitat i Indústries Agroalimentàries, Cristina Massot, comenta que aquests 
punts es van posar a l’Ordre del dia a proposta de la FAC, i que es tractaran conjuntament perquè estan  
molt lligats. A mode de recordatori, informa que quan realitzen els controls en l’àmbit de la Llei de la 
Cadena Alimentària, no revisen tot el contingut dels contractes d’integració, sinó que es fan les mateixes 
comprovacions que es realitzen en qualsevol control d’una transacció comercial, independentment de 
que els contractes siguin d’integració o no, com ara: l’existència de contracte, que aquest contingui les 
clàusules que contempla la Llei 12/2013, el compliment dels terminis de pagament i que els preus siguin 
superiors als costos de producció. Demana a la FAC qins aspectes volen conèixer sobre el Pla de 
controls dels contractes d’integració. 
 
Des de la FAC, A. Toda comenta que se’ls va fer arribar un quadre amb molta informació sobre els 
resultats del Pla de control d’integració com a resposta d’una petició anterior de la Taula sectorial, que 
no acaben d’entendre, i li demana si pot aclarir aspectes com per exemple: si aquests resultats 
contemplen només els controls d’integració d’aviram o també de porcí; què abasta un control, si és 
refereix a una visita o a un grup de visites, o a un contracte entre integradora i integrador; i qui ha 
realitzat les infraccions (la integradora o l’escorxador) . És per aquest desconeixement, que se’ls fa 
impossible valorar correctament els resultats presentats.   
 
C. Massot es disculpa per si no va quedar suficientment clara la informació i explica que dues de les 
inspeccions relacionades al quadre traslladat corresponien a integradores d’aviram, les quals varen 
suposar el control de 12 relacions comercials, amb els resultats següents: en el 37,5% dels casos hi 
havia contracte signat, però en el 75% d’aquests, mancaven clàusules estipulades per la Llei 12/2013 i 
només el 38% de les factures es van pagar dins del termini. Això va suposar un total de 9 infraccions 
detectades, 4 de lleus per manca d’elements en el contracte, i 5 de greus de les quals, 4 per absència 
de contracte i 1 per retard en el pagament, suposant totes elles unes sancions proposades pel 
CADECAT de 16.495 €, a banda dels 2 expedients traslladats a l’AICA per raó de competència 
sancionadora. C. Massot es compromet a traslladar al sector aquestes dades de nou, desglossades i 
excloent les del porcí, a través de la bústia de Taules sectorials. Compromís 5 
 
C. Massot informa que quan es varen assabentar que l’AICA tenia previstes fer inspeccions a 
integradores d’aviram, es varen coordinar per evitar duplicitats. A més, es van fer controls a 4 
integradores de porcí (2 al 2022 i 2 al 2023). Com a conclusions generals, C. Massot destaca que s’ha 
detectat una millora en general, però també una gran diferència entre integradores, però hi ha que ho 
fan molt bé. 
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8. Actualització dels costos de producció  
 
La subdirectora general de Qualitat i Indústries Agroalimentàries, Cristina Massot comenta, sobre 
aquest punt demanat per la Unió de Pagesos, que s’ha treballat amb aquesta organització i amb la FAC 
en el marc d’un grup de treball en el desenvolupament d’una fórmula per calcular els costos de 
producció de l’integrat. Per fer-ho, s’han definit els seus costos de producció i s’ha establert la 
metodologia de càlcul que s’ha recollit en un Excel, el qual ha estat traslladat al Gabinet Tècnic 
demanant el seu vistiplau, abans de fer la difusió corresponent, la qual caldrà veure com es vehicula. 
Es compromet a informar al sector. Compromís 8 
 
Des de la Unió de Pagesos (N. Serra) es vol deixar constància de la pujada dels costos de producció 
(alimentació, retirada de cadàvers, biomassa, etc.), motiu pel qual es fa molt difícil per als ramaders 
tirar endavant les explotacions, tot indicant que quan es disposi d’aquesta eina està segur que es farà 
més visible aquest increment.   

 
6. Estat de les millors tècniques disponibles (MTD) en avicultura  
 
Joan Parera, tècnic del Servei de Sòls i Gestió Mediambiental de la Producció agrària, informa sobre 
diversos aspectes de les Millors Tècniques disponibles (MTD) a aplicar a les explotacions en general, i  
concretament en avicultura, d’acord amb el que estableixen el nou Reial Decret 637/2021 d’ordenació 
avícola i el Reial Decret 988/2022 pel qual es regula el Registre General de les MTD en explotacions, i 
es crea l’ECOGAN, procediment de recopilació, càlcul i transmissió de dades de les MTD utilitzades 
per les explotacions per reduir les emissions, les quals s’han de declarar anualment. Aquestes 
declaracions afecten, en avicultura, a granges de més de 55 URM (85.000 pollastres, ànecs i galls d’indi 
d’engreix, o de 40.000 aus ponedores).  
 
J. Parera informa sobre les MTD genèriques, comuns a altres sectors, sobre la generació de fems, 
tractament de les dejeccions in situ, aplicació de les dejeccions en camp, problemes de sorolls i d’olors, 
sistemes de depuració d’aire, generació de purins, etc. i d’altres específiques per al sector avícola. 
Sobre aquestes últimes, és obligatori cobrir la gallinassa dels femers i portar a terme una alimentació 
multi fase amb reducció de proteïna bruta i reduir un 30% les emissions de cada nau, en cas de granges 
existents, o un 60%, en cas de les granges noves.   
 
J. Parera indica que a Catalunya ja s’havia creat un mòdul al GTR per realitzar les declaracions de les 
MTD per reduir les emissions del porcí, i s’ha creat un nou apartat per a que les explotacions avícoles 
puguin fer les seves declaracions. Informa que, en col·laboració amb el CESAC, s’han actualitzat les 
naus de les explotacions avícoles al GTR i s’han recollit les dades de les MTD requerides pel RD 
d’ordenació avícola de les granges que formaven part de les integradores més grans. No obstant això, 
s’està treballant en l’adaptació del mòdul del GTR per ajustar-lo a les noves exigències de l’ECOGAN. 
Les granges que estiguin en integradores més petites, hauran de fer les declaracions ja directament al 
GTR, el qual es preveu que estigui en funcionament per fer les primeres declaracions el 2025.  
 
La directora E. Guillaumes, recorda que Catalunya no s’ha adherit a l’ECOGAN, com la resta de 
comunitats autònomes, perquè aposta per tenir una única finestreta de comunicació amb el 
Departament que faciliti la comunicació de dades als ramaders, i ja es disposa el GTR, on ja hi estan 
registrades moltes de les dades que es demanarien en una nova aplicació. Serà des del GTR, des d’on 
s’informarà a l’ECOGAN, tot i que com qualsevol  novetat, sempre existirà un període transitori durant 
el qual s’aniran fent els ajustaments necessaris fins que tot funcioni correctament. 
 
S’annexa a l’acta la presentació exposada: 

punt 6- 
20240326_MTD_TS Avicultura.pdf 
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Unió de Pagesos (N. Serra) comenta que normalment les explotacions treuen la gallinassa del femer 
en dies, ja que es fa una gestió molt ràpida de les dejeccions i, en base a aquesta pràctica habitual, 
varen demanar al MAPA que posés un termini màxim (dies) per tenir la gallinassa al femer sense haver 
de cobrir-ho, i no han obtingut resposta. També comenta que hi ha granges noves amb un terra radial 
que està molt bé, perquè els rebaixa molt l’emissió de l’amoníac, arribant en algun cas al 59% de la 
reducció, i caldria tenir-ho en compte com a una MTD. J. Parera respon que en són conscients i que 
s’ha traslladat al Grup de Treball de les MTD, el qual està treballant en aquesta qüestió.   

 
9. Presentació del projecte europeu BroilerNet 
 
Anna Toda, de la FAC, presenta el projecte europeu BroilerNet destinat al sector europeu del pollastre, 
el seu objectiu del qual és establir xarxes de coneixement i pràctica entre el món acadèmic i científic i 
els avicultors de tota la Unió Europea, amb la finalitat de millorar la resiliència i la sostenibilitat del sector 
del pollastre, buscant bones pràctiques que donin resposta als reptes que el sector té en les properes 
dècades en 3 àmbits: sostenibilitat ambiental, benestar animal i salut animal. 
 
En aquest projecte hi participen 12 països de la UE i el Regne Unit, principals productors de broilers. 
Cada país aporta un soci científic/acadèmic i un soci representant del sector productor. En el cas de 
l’Estat Espanyol, només participen granges de Catalunya amb el binomi IRTA (soci científic) i FAC (soci 
productor). Té una durada de 4 anys (2022-2026) i està finançat amb fons europeus. El seu àmbit de 
treball són exclusivament les granges d’engreix de broilers (no d’incubació, ni transport, ni sacrifici).    
 
A. Toda explica breument la metodologia de treball emprada i comenta que es tracta d’un projecte 
eminentment pràctic, ja que les bones pràctiques sorgeixen de l’activitat diària de les granges de 
pollastres, les quals han de ser avalades pels científics i, si es pot, amb la consegüent anàlisi 
econòmica. Un cop es determinen les millors bones pràctiques, cosa gens fàcil per les diferències en 
els entorns tecnològics, socials i administratius i les condicions i casuístiques de cada país, caldrà fer 
la seva difusió entre els avicultors europeus.  
 
S’annexa a l’acta la presentació lliurada: 

punt 9- BroilerNet 
carta.pdf  

 

La cap del Servei d’Ordenació Ramadera, M. Álamos, demana quins són els aspectes que s’estan 
treballant en l’àmbit del benestar animal. A. Toda respon que en varies qüestions de genètica/cria 
enfocada a millorar el benestar dels animals que creixen tan ràpid, en com aconseguir un clima estable 
en les naus evitant pics de calor a l’estiu, i en formació als avicultors en temes de sacrifici en granja. A. 
Toda apunta que sovint, és fa difícil trobar el punt d’equilibri entre alguns reptes de benestar animal 
amb certes mesures de bioseguretat. Una pràctica que ha demostrat ser molt bona ha estat la de posar 
plataformes elevades a les naus, ja que permeten als broilers desenvolupar un comportament més 
natural. A. Toda es compromet a informar sobre altres pràctiques a mesura que es vagin acordant. 
Compromís 9 
 

10. Ajudes per al tractament de l’àcar vermell  
 
Unió de Pagesos (J. Vilamajó) exposa la problemàtica que els suposa per a les granges de ponedores 
aquesta plaga endèmica, tal i com ja varen traslladar un parell d’anys enrere. No hi ha productes 
eficaços contra aquest àcar i no poden treure’s la plaga de sobre, malgrat s’estan provant acaricides 
naturals quan realitzen els buits de les granges, però als 5 o 6 mesos de tenir de nou els animals, tornen 
a estar envaïts. Informa que recentment ha sortit un nou producte al mercat anomenat Exzolt, de la 
casa comercial MSD, que s’administra via beguda, i controla la plaga,  però,  malauradament, no l’acaba 
d’eliminar i, per tant, requereix haver-ho de repetir a la mateixa manada i a les següents, encarint encara 
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més els costos al productor. El problema està en el seu elevat preu, ja que suposa un cost de 20 ct. 
d’€/gallina/tractament i en moltes manades calen fer dos tractaments, pel que hi han granges no se’l 
poden permetre. Demana al DACC una subvenció per aquest tractament. Petició 10. E. Guillaumes 
manifesta no ser conscient de que aquest àcar estigués tan estès i es compromet a analitzar la situació. 
J. Vilamajó suggereix mantenir una reunió amb el DACC i la casa comercial d’aquest producte, que té 
molta informació al respecte, i no només a nivell de Catalunya, ja que és un problema a nivell mundial 
(es parla de que aquest àcar afecta a un 60% de les granges de gallines).   
 
11. Torn obert de paraules 
 
La FAC (A. Toda) demana al DACC que informi breument sobre la situació actual de les restriccions 
d’aigua a causa de la sequera a Catalunya.  La directora E. Guillaumes, informa que es va generar un 
missatge al GTR a títol informatiu amb el link a l’apartat de l’ACA on hi ha la llista de municipis amb 
l’estat de la situació de sequera en que es troba (emergència, pre-emergència, excepcionalitat, alerta, 
pre-alerta o normalitat) per poder conèixer els percentatges de reduccions d’aigua que cal aplicar als 
usos ramaders, d’acord amb el Pla especial de la sequera (PES) aprovat per Acord de Govern, que 
afecta a les Conques Internes de Catalunya (no a la part corresponent a la Confederació Hidrogràfica 
de l’Ebre); per tant, tothom hauria de conèixer la seva situació.  
 
La directora informa que des de la seva Direcció general, s’ha treballat intensament amb l’ACA per 
intentar disminuir les restriccions de consum imposades al sector agrari, que són les més significatives, 
ja que s’han establert en un 80% per a usos agrícoles i un 50% per a usos ramaders. En el cas que ens 
ocupa, per garantir la supervivència dels animals, s’ha apel·lat a la normativa de benestar animal que 
estableix que els animals han de tenir sempre disponibilitat d’aigua de beguda, perquè sinó caldria 
procedir al sacrifici de la mitat del cens de les granges. Així, s’ha aconseguit que les restriccions d’aigua 
no apliquin a les granges de reproductores i ponedores, tot i que cal fer un esforç per ser molt curosos 
en el ús de l’aigua per la situació tan crítica per la que estem passant. No obstant, les restriccions sí 
apliquen a les granges d’engreix; per tant, quan es realitzi un buidatge, caldrà adaptar-se a dites 
restriccions, posant menys animals o incrementant l’eficiència del sistema d’ús d’aigua.  
 
E. Guillaumes informa que des de l’ACA s’ha posat a l’abast dels ramaders i agricultors, l’eina “Plans 
d’Estalvi d’Aigua” (PEA), de manera que si es justifica que s’ha invertit en sistemes de millora de 
l’eficiència d’ús de l’aigua, els percentatges d’aquestes restriccions poden abaixar-se significativament, 
fins al 14% en el cas d’ús ramader. En aquest sentit, des de la DG d’Agricultura i Ramaderia s’està 
treballant intensament amb l’ACA per simplificar el tràmit de sol·licitud d’un PEA, força complicat, 
reduint-lo a l’emplenament d’un formulari molt més senzill, el qual ja donarà un informe immediat del 
resultat de les restriccions a aplicar. Tot i així, l’ACA enviarà la resolució individual corresponent indicant 
el percentatge de reducció i la dotació d’aigua teòricament adjudicada per a la granja que ho hagi 
demanat. La directora informa que el procediment de simplificació està molt avançat, i que s’informarà 
a tots els sectors quan estigui disponible per diversos canals: via bústia Taules sectorials, nota de 
premsa, missatge al GTR, OOCC, etc. Compromís 11a   
 
E. Guillaumes informa que les previsions a curt i mitjà termini és que plogui durant els mesos de maig i 
juny, però no per recuperar els nivells normals dels embassaments i per sortir de l’estat d’emergència 
s’ha d’arribar a tenir una disponibilitat d’aigua per sobre dels 100 hm3 amb una situació mantinguda en 
el temps per no haver d’anar aixecant o decretant l’emergència contínuament. Les restriccions 
s’acabaran quan les reserves d’aigua estiguin per sobre dels 160 hm3. 
 
E. Guillaumes informa que s’ha elaborat un Pla de xoc, per als casos en que una explotació es queda 
sense aigua d’avui per demà en l’àmbit de les Conques internes de Catalunya, que conté un 
procediment acordat amb Aigües del Ter-Llobregat (ATLL) de manera que, prèvia trucada per telèfon 
disponible durant les 24 h/ 7 dies a la setmana, es pot anar a buscar aigua amb cisternes a uns punts 
autoritzats per l’ATLL, essent l’aigua gratuïta però amb el cost del transport a càrrec del ramader que 
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es trobi en situació d’emergència. Aquest Pla de xoc també contempla la possibilitat per aquells 
ramaders que tinguin una concessió d’aigua subterrània o superficial i es quedin sense aigua, de poder 
sol·licitar una derivació temporal d’aigua. De tot això es compromet a fer-ne l’oportuna difusió al sector 
via bústia de Taules sectorials, tan bon punt s’hagi acabat de tancar els últims detalls. Compromís 11b 
 
Unió de Pagesos (N. Serra) vol posar de manifest l’increment del cost de la palla i altres tipus de llaç 
de subproductes vegetals per culpa de la sequera i demana que es tingui en compte, per si es pot 
destinar algun romanent de fons no utilitzat a subvencionar-ho. E. Guillaumes respon que amb prou 
feines s’han obtingut els 160 milions d’euros per destinar als ajuts de la sequera, tot i mostrar-se d’acord 
amb l’increment dels costos del llaç i d’altres costos de producció assenyalats pel N. Serra. 
 
No havent més paraules, la directora E. Guillaumes esmenta l’anticipació  de les eleccions a Catalunya 
el proper 12 de maig, i per tant manifesta la seva disponibilitat fins aquesta data, amb les limitacions 
pròpies de les campanyes habituals, tot informant que, a partir del 13 de maig, romandran en funcions 
fins que es constitueixi el nou Govern.  

 

ACORDS, PETICIONS I COMPROMISOS  
 
Introducció 

I Unió de Pagesos (J. Vilamajor) es queixa de que al Recull estadístic segueixen apareixent les 
dades de gallines i pollastres barrejades, quan a la darrera reunió de la Taula sectorial es va 
demanar la seva disgregació. Demana, un cop més, que se separin. 

 
Aprovació de l’acta de la reunió anterior 

1 Per unanimitat dels assistents, s’aprova l’acta de la reunió anterior duta a terme el passat 
14/03/2023, amb codi de referència AV/01/23, amb l’esmena aportada per la FAC, a la pàgina 10, 
al punt “Estratègia per al canvi del sistema de cria” al 5è paràgraf:  

 

On diu “El director exposa que la FAC enviarà una anàlisi de costos del que suposarà l’adaptació 
per al sector”, ha de dir: “El director exposa que la FAC ha enviat els costos que suposaria aquest 
canvi, donant compliment a un compromís de la Taula sectorial de l’any 2022”.  

 
Veterinari d’explotació 

2a Unió de Pagesos (Néstor Serra) demana una moratòria de l’entrada en vigor de l’obligació de 
comunicar el veterinari de l’explotació, fins que el mòdul del GTR estigui operatiu.  

2b El DACC (M. Álamos) es compromet a comunicar a les integradores el procediment per fer les 
comunicacions obligatòries en temps dels veterinaris de les seves explotacions. 

Model de SIGE per a les granges avícoles.  

3a Unió de Pagesos (Jordi Vilamajó) es mostra en desacord pel canvi de nomenclatura del sistema 
de cria de les gallines ponedores (i dels ous), sobre tot en la categoria de les gallines “soltes en el 
galliner” i demana al DACC que faci les gestions oportunes amb el MAPA per induir al canvi en el 
Reglament, proposant el nom de “Gallines soltes en l’aviari”. M. Soler es compromet a recollir la 
petició i traslladar-la al MAPA. 

3b La FAC (A. Toda) demana al DACC que defensi davant el MAPA que el sector pugui seguir 
treballant com fins ara i no es modifiqui el lloc on s’han de marcar els ous (en granja) ni que els , 
centres d’embalatge només puguin marcar només un tipus d’ous, tal i com proposa el projecte de 
RD que s’està treballant des del Ministeri, atès que suposaria un gran trasbals per al sector pel 
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canvi de logística i de la maquinaria que implicaria. La directora E. Guillaumes, es compromet a 
treure aquest tema en la propera reunió de coordinació amb el MAPA. 

3c  Unió de Pagesos (J. Vilamajor/JM Pijoan) demana disminuir la burocràcia en relació a la neteja i 
desinfecció dels vehicles, flexibilitzant les dades a enregistrar. 

3d Unió de Pagesos (J. Vilamajor) reitera la petició realitzada en la reunió anterior, demanant que es 
replantegi la formació obligatòria en benestar animal que han de fer els treballadors de les granges 
avícoles, ateses les dificultats que els hi suposa el desplaçament, el nivell cultural i l’idioma. 
Demana que no calgui fer un examen i suggereix que els veterinaris oficials del DACC visitin les 
granges per constatar que el personal està degudament qualificat.  

 
Mesures de Bioseguretat: vestidors i altres instal·lacions  

4a El DACC (E. Guillaumes) es compromet a informar al sector de les decisions que es prenguin en 
les reunions que tindran lloc al MAPA el 9 i 10 d’abril per analitzar els diversos temes plantejats 
per diverses plataformes agràries, entre ells la flexibilització de certs requeriments dels ajuts de la 
PAC, aspectes de benestar animal, higiene, simplificació administrativa, etc. per reconduir la 
situació actual, no només a nivell nacional, sinó a nivell europeu. 

4b El DACC (M. Soler) es compromet a analitzar la manera d’adaptar les instal·lacions catalanes a la 
normativa vigent, dins del marge que ens dóna el seu compliment. 

 
Controls dels contractes d’integració  
Controls de la Llei de la Cadena  

5 El DACC (C. Massot) es compromet a traslladar al sector les dades corresponents als resultats del 
Pla de control d’integració d’aviram-campanya 2022-2023, desglossades i excloent les del porcí, 
a través de la bústia de Taules sectorials. 

 
Actualització dels costos de producció  

8 El DACC (C. Massot) es compromet a informar al sector quan estigui disponible l’eina de càlcul 
dels costos de producció de l’integrat que estan treballant conjuntament amb el sector i el Gabinet 
Tècnic. 

 
Presentació del projecte europeu BroilerNet 

9 La FC (A: Toda) es compromet a informar sobre les bones pràctiques guanyadores del projecte 
BroilerNet, un cop s’hagin acordat entre els diferents Estats Membres participants del projecte. 

 
Ajudes per al tractament de l’àcar vermell  
 
10 Unió de Pagesos (J. Vilamajó) demana al DACC que subvencioni el tractament amb Exzolt, de la 

casa comercial MSD, per fer front a la plaga d’àcar vermell que pateixen moltes granges de 
ponedores, ja que actualment és l’únic producte que ha demostrat ser eficaç per al control de la 
plaga, però té un preu molt elevat ja que suposa un cost de 20 ct. d’€/gallina i calen dos 
tractaments, i hi ha granges que no se’l poden permetre. E. Guillaumes es compromet a analitzar 
la situació. 

 
Torn obert de paraules 
 
11a El DACC (E. Guillaumes) es compromet a fer la màxima difusió al sector agrícola i ramader, sobre 

la disponibilitat del formulari simplificat de sol·licitud d’un Pla d’Estalvi d’Aigua per rebaixar els 
percentatges de restriccions d’aigua a aquells agricultors i ramaders que justifiquin la implantació 
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de sistemes de millora d’eficiència en el consum d’aigua de les seves explotacions (Via bústia de 
taules sectorials, nota de premsa, missatge al GTR, etc.). 

11b El DACC (E. Guillaumes) es compromet a fer la màxima difusió entre el sector, via bústia de Taules 
sectorials, sobre el procediment que poden utilitzar els ramaders que estiguin en situació 
d’emergència i s’hagin quedat sense aigua, per anar a buscar aigua amb cisternes en els punts 
autoritzats per Aigües del Ter-Llobregat, així com els que, tenint una concessió d’aigua subterrània 
o superficial, i s’hagin quedat sense aigua, puguin sol·licitar una derivació temporal d’aigua per 
poder-se abastir temporalment. 

 
 
Annexos a l’acta 
 

 Recull estadístic (presentació) 

 Esborrany d’ acta de la reunió anterior (document)  

 Mesures de Bioseguretat: vestidors i altres instal·lacions (presentació)  

 MTD-TSA Aviram (presentació) 

 Presentació del projecte europeu BroilerNet (presentació)  

 

Sense més temes a tractar, la directora general d’Agricultura i Ramaderia, agraeix als assistents la seva 
participació i dóna per finalitzada la reunió quan són les 13.50 h. 

 
 

El Secretari,               Vist i plau,   
 
 
 
 

 
Coordinador Tècnic de les Taules  Secretària d’Alimentació  
sectorials agràries 
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